
《<精神现象学>导读》课程大纲 

 

课程基本信息（Course Information） 

课程编号 

（Course ID） 
新开课 

*学时 

（Credit Hours） 
33 

*学分 

（Credits） 
2 

*课程名称 

（Course Name） 

《精神现象学》导读 

Introduction to Phenomenology of Spirit 

先修课程 

（Prerequisite 

Courses） 

 

*课程简介

（Description） 

《精神现象学》是哲学史上最伟大的作品之一。就其体系位置而言，《精神现象学》是黑

格尔第一部真正意义上的体系作品，尽管这部作品仍然是“哲学的入口”（《差别》）、导

论，但是意识的经验科学已然是科学自身，所以，这部作品代表了黑格尔思想真正的成

熟。而在黑格尔思想的影响史上，《精神现象学》是黑格尔最具影响力的作品（尽管对黑

格尔本人而言不是最重要的），马克思曾言，《精神现象学》是“黑格尔哲学的诞生地和

秘密”，而 20 世纪黑格尔主义的复兴也是与对《精神现象学》的重新发掘相伴的。本课程

拟对《精神现象学》进行整体性导读，力图在思想语境、诠释路径等各个方面深入这部经

典作品，在精神的驿站中陶冶对科学的热爱、对真理的渴求，毕竟，畏惧真理已然是一种

错误！ 

*课程简介 

（Description） 

The Phenomenology of Spirit is one of the greatest works in the history of philosophy. In 

terms of its systematic position, the Phenomenology of Spirit is Hegel's first truly 

systematic work, and although it remains the 'entrance to philosophy' , the introduction, 

the empirical science of consciousness is already science itself, so that it represents the 

real maturity of Hegel's thought. In the history of the influence of Hegel's thought, the 

Phenomenology of Spirit is the most influential work of Hegel (although not the most 

important for Hegel himself), and Marx once said that the Phenomenology of Spirit was 

"the birthplace and secret of Hegel's philosophy". The revival of Hegelianism in the 20th 

century was accompanied by a rediscovery of the Phenomenology of Spirit. This course is 

a holistic introduction to the Phenomenology of Spirit, seeking to delve into this classic 

work in all its contexts of thought and interpretative paths, and to cultivate a love of 

science and a thirst for truth in a spiritual station, where, after all, fear of truth is already a 

mistake! 

*教材 

（Textbooks） 

[德]黑格尔：《精神现象学》，先刚译，北京：人民出版社，2013 年版。（另有贺麟、

王玖兴译本，邓晓芒译本） 

Hegel, Phänomenologie des Geistes (迈纳哲学图书馆版、苏尔坎普版、历史考订版皆可) 

G. W. F. Hegel: The Phenomenology of Spirit, translated by Peter Fuss and John Dobbins 

(University of Notre Dame Press, 2019) 



Georg Wilhelm Friedrich Hegel: The Phenomenology of Spirit (Cambridge Hegel 

Translations), translated by Terry Pinkard (Cambridge University Press, 2018) 

Hegel: The Phenomenology of Spirit: Translated with introduction and commentary, 

translated by Michael Inwood (Oxford University Press, 2018) 

Phenomenology of Spirit, translated by A. V. Miller with analysis of the text and foreword 

by J. N. Findlay (Oxford: Clarendon Press, 1977) 

参考资料 

（ Other 

References） 

庄振华：《<精神现象学>讲读》，北京：人民出版社，2018 年版。 

庄振华：《<精神现象学>义解》，北京：中国人民大学出版社，2019 年版。 

Ludwig Siep, Der Weg der Phänomenologie des Geistes. Ein einführender Kommentar, 

Frankfurt a.M, Suhrkamp, 2000. 

Jean Hyppolite, Genèse et Structure de la Phénoménologie de l'Esprit de Hegel, Paris, 

Aubier, 1946. 

Stephen Houlgate, Hegel's 'Phenomenology of Spirit': A Reader's Guide, London, 

Bloombury, 2013. 

*课程类别 

（Course Category） 

公共基础课/全校公共必修课    通识教育课  专业基础课  

专业核心课/专业必修课     专业拓展课/专业选修课     其他      

*授课对象 

（Target Students） 
全校 

*授课模式 

（Mode of Instruction） 

线上，教学平台                   

 线下  混合式 其他 

实践类（70%以上学时深入基层）  

*开课院系 

（School） 
 

*授课语言 

（Language of 

Instruction） 

 中文       全外语     

双语：中文+     （外语讲授不低于 50%） 

*授课教师信息 

（Teacher 

Information） 

课程负责人 

姓名及简介 

 

黄钰洲 

团队成员 

姓名及简介 
 

学习目标 

(Learning Outcomes) 

对哲学史有初步理解，陶冶精神情操。 

 

*考核方式

（Grading） 
开卷考试 平时 30% 期末 70% 

*课程教学计划（Teaching Plan） 

周次 

周

学

时 

其中 

教学内容摘要 

 
讲

授 

实

验

课 

习

题

课 

课

程

讨

论 

其

他

环

节 



第一周 3      序言 

第二周 3      导论 

第三周 3      感性确定性 

第四周 3      知觉 

第五周 3      知性 

第六周 3      观察理性 

第七周 3      实践理性 

第八周 3      精神之悲剧 

第九周 3      精神之喜剧 

第十周 3      精神之小说 

第十一周 3      宗教 

总计        

备注（Notes）  

 


